Henry HOLMES

Thomas HOLMES
Occup: Soldier

Anne GIBBONS

Robert HOLMES

Born: c. 1622 in Ireland
Occup: Admiral in the Navy, Governor of the Isle of Wight, MP for Winchester
Died: 1 Nov 1692 in Englefield Green, Surrey

Age: 70 i

Note: Sir Robert Holmes (ca. 1622 — November 18 1692) was a British Admiral of the Restoration Navy. He took part in the second and third Anglo-Dutch wars, both of which he is, by some, credited with
having started. He was made governor of the Isle of Wight, where he is buried in Yarmouth parish church. Holmes is chiefly remembered for his exploits on the cruise to Guinea (1664) for the Royal
African Company, and for the so-called Holmes's Bonfire of 1666. He is regarded as an archetypal figure both of the quarrelsome restoration officer and of the coming into being of the British professional
naval officer.

The rather piratical old Admiral, Sir Robert Holmes, in the reign of Charles I, on capturing New Amsterdam from the Dutch, renamed it New York after the Duke of York, later James Il,- by which name it
is still known. He also captured a French ship with a sculpture on board, busy on a statue of the French King and compelled him to complete it as a statue of himself. This statue can be seen at Yarmouth,
Isle of Wight. Sir Robert was governor of the Isle of Wight from 1667-1692.

Military Beginnings

Born in or about 1622 the son of Henry Holmes, esq. of Mallow, County Cork, Ireland, nothing is known of H.'s early life, although his flawless command of written language and his elegant handwriting
suggest a good education. His is in all probability the grandchild of the Robert Holmes named provost of Mallow in 1612. He first appears in 1643 on the Cavalier side of the Civil War, in Prince Maurice's
regiment of horse as a cornet in the troop of Captain Richard Atkyns. From this time stems a lifelong friendship with Maurice's brother, Prince Rupert, whom he accompanied onto the battlefields of the
continent once the Royalists had been defeated.

Start of the Naval Career

When in 1648 a part of the fleet went over to the exiled king, Holmes (now an army captain), following Maurice and Rupert, came into his first contact with the navy. He participated in the epic cruise of
the Royalist fleet of 1649 — 1652 to Kinsale, the Mediterranean, West Africa (where, between the Gambia and Cape Verde, he was temporarily captured by the natives), and the West Indies. The drain of
manpower, through storm, action, and mutiny, was so large that at the end of the cruise, Holmes had advanced to commanding the four prizes the force brought back to France. With Rupert returning to
the exiled court, it fell to Holmes to see the fleet paid off. Subsequently, Cromwell's intelligence service reports H. having obtained a privateer commission from the King of Spain (Thurloe State Papers
VII, p. 248, 18 July 1658. N.S.), although the total absence of other evidence makes his actually setting out as a privateer improbable. He may, like other Royalist, and notably Irish, officers, have taken up
service with the Imperial army. His epitaph in Yarmouth gives France, Flanders and Germany as scenes of military exploits. Inmediately before the Restoration, H. acted as a courier between Charles Il
and Edward Montagu, by whose commission he obtained his first command in the navy, the Medway guardship Bramble.

Restoration Officer

Upon Charles II's return to England, Holmes was rewarded for his services with the captaincy of Sandown Castle on the Isle of Wight together with a new commission (for another guardship), this time
from the Duke of York himself, who had assumed the position of Lord High Admiral. But more was in store for him.

The first African expedition

The reports Rupert had brought back from the Gambia of a "Mountain of Gold" just waiting there to be carried off to England, prompted the Royal African Company, whose director was the Duke of York
(and whose paperwork was carried out by William Coventry) to launch an expedition the the Guinea Coast, then mostly in Dutch hands. Holmes, acquainted with this coast, was the man for this venture,
and was appointed captain of the flagship, Henrietta and a squadron of four other of the King's ships: Sophia, Amity, Griffin, and Kinsale. His orders (drafted by Coventry) were to assist the company's
factors in every way conceivable and to construct a fort. Privately, he was instructed to gather intelligence as to the expected "Mountain of Gold". The results of the expedition were ambiguous. Touching
at Goree, Holmes bluntly informed the Dutch governor that the King of England claimed the exclusive right of trade and navigation between Cape Verde and the Cape of Good Hope (which the King and
Sir George Downing disavowed after protests from the States General and retaliatory action against English shipping). In addition to reconnoitring the coast and the mouth of the Gambia, Holmes
constructed a fort there (on Dog Island in the mouth of the river, renamed Charles Island. Up-river, on St. Andreas Island near Jillifri, he then captured a fort which was nominally the Duke of Courland's,
but obviously in Dutch hands, and renamed the spit of land James Island. Although the mission did not pay for the company, Holmes seems to have made a profit from it, since subsequently Samuel
Pepys, of all people, complained about H.'s magnificent lifestyle (Diary, 22 December 1661), and wondered whether the large ape H. had brought back might be the offspring of a man and a she-baboon
and susceptible to instruction (Diary, 24 August 1661).

The expedition was the turning point in Holmes's career. He had shown himself equal to dealing with Africans, company factors, the Dutch and his own men and officers alike, recommending himself as a
prudent leader. He consequently was appointed captain of the flagship, Royal Charles, which he lost quickly after having failed to force the swedish ambassador to salute the flag. But this was only a
temporary setback, and he swiftly was granted £800 from the crown and the command of the newly-launched Reserve. The appointment of an inept master led to a quarrel with Pepys, which subsided
after a while, but the antagonism between the administrator and the aggressive fighter was never resolved. Aboard Reserve, Holmes tested a pair of pendulum watches conceived by Christian Huygens.

The second African expedition
Thomas HOLMES

Occup: Soldier

Anne GIBBONS
The objectives of the famous 1664 Guinea expedition are unclear. Although H. was charged with exceeding his orders by capturing Dutch forts and ships there, Coventry talks of a "game" that was to be
started there, which can only mean an Anglo-Dutch war (Bath MSS. CII, ff. 3-13). Holmes's orders, again drafted by Coventry and signed by James, were to ‘promote the Interests of the Royall Company'
in HMS Jersey and to 'kill, take, sink or destroy such as shall oppose you' (Bath MSS. XCV, ff.3-5) - especially the Goulden Lyon of Flushing, a WIC ship that had given the English a lot of trouble. The
reason for the charges against Holmes was that his success exceeded even the most unreasonable expectations, and that he was, diplomatically, a convenient scapegoat (a fact of which he seems to
have been aware). In sight of the Dutch base at Goree he took the West Indiaman Brill on 27 December 1663. Stirring up the Portuguese, Africans, and even such Dutch merchants as had a grudge
against the WIC, he sank 2 ships and captured 2 others under the guns of Goree (22 January 1664, and the next day took possession of the fort itself. On 28 March, in a tactically cunning action, he took
Goulden Lyon meanwhile named Walcheren (taken into the Royal Navy as a fourth-rate). On 10 April he captured Anta Castle on the Gold Coast and several other small strongholds and ships. But the
greatest coup was the capture of the principal Dutch base in West Africa, Cape Coast Castle near El Mina, on 1 May. Contrary to the popular picture, Holmes had no hand in the capture of New
Amsterdam. In August, Michiel de Ruyter had clandestinely been sent to undo what H. had achieved. De Ruyter recaptured everything Holmes had conquered, except for Cape Coast Castle, which meant
that after 1664, the English were on that coast to stay. His return to England was desultory, as he tried to make out the repercussions his actions had evoked in London. Since he commanded navy ships,
everything he had taken was not automatically the company's property, but would have to be cleared by Admiralty Courts to be prizes of Holmes and his men. Since Holmes's booty in merchandise was
far behind the company's (unreasonable) expectations, he was twice committed to the Tower (9 January and 14 February 1665, where he was interrogated by secretaries of state Henry Bennet and
William Morrice. This situation was resolved by the Dutch declaration of war of 22 February, a direct consequence of the goings-on in Africa.

The Second Dutch war

Barely a month after his release and full pardon, H. assumed command of HMS Revenge, a third-rate of 58 guns, the senior captain of Rupert's white (van) squadron. When at the battle of Lowesoft (3
June 1665) the rear-admiral of the white, Robert Sansum, was killed, H. claimed his post (which Rupert endorsed), but James gave the flag to his own flag captain, Harman. Holmes lost his temper and
resigned his commission. Even worse, Holmes's rival Sir Jeremy Smith was promoted to flag rank. But reconciliation was, again, not far away. On 27 March 1666, the powerful new third-rate Defiance
(64) was launched in the presence of Charles Il, James and Rupert, Holmes having been appointed captain and being knighted on the occasion. Part of the red squadron, H. was finally given acting flag-
rank when the fleet was divided to shadow the Dutch and simultaneously intercept the French (which put him, satisfyingly, one step above Harman, rear-admiral of the white - a slighting of the principle of
seniority which would have been unthinkable at the end of the century). During the murderous Four Days Battle, Holmes was reported to have "done wonders" (CSP Dom., 7 June 1666), and was
confirmed as rear-admiral of the red, his ship having received such a battering that he transferred his flag to Henry (72), Harman's ship, who had been wounded. But again, his rivals Sir Jeremy Smith
(made admiral of the blue) and Sir Edward Spragge (vice-admiral of the blue) were promoted above him. These professional rivalries were a hallmark of the restoration navy, and Holmes used the
conduct of the St James' Day Fight to start a bitter quarrel with Sir Jeremy Smith. The recriminations between the officers and their respective factions played a role in the subsequent Parliamentary
investigation over embezzlement in the naval administration and the conduct of the war.

On 9 August 1666, Holmse achieved his best-known feat, characteristically (and, to Pepys and Coventry, exasperatingly) using his own judgment in interpreting his orders. Holmes was to land five
hundred men on the island of Vlieland and four hundred on Schelling and loot and destroy as much as possible. Instead of this, Holmes executed a fireship attack on the mass of East-Indiamen lying in
Vlie Road, destroying some 150 ships, and sacked the town of Westerschelling. It was the heaviest blow the English ever dealt Dutch merchant shipping, severely endangering the Netherlands' war
effort, at the cost of no more than twelve English casualties.

Holmes now was in high favour. Early in 1667 he was appointed to command a squadron based in Portsmouth and the Isle of Wight, a lucrative appointment that even enabled him to fit one of the
squadron's prizes as a privateer. As early as December 1666, Pepys had commented on H.'s stubborn opposition to the laying-up of the fleet in expectation of peace. Holmes was alive to the danger of a
Dutch assault - which duly came on 10 June 1667, when Michiel de Ruyter entered the Medway, burned a large part of the fleet in ordinary (i.e. laid up) at Chatham and hijacked Royal Charles. After that
year's campaign had ended, Parliament's interest in naval administration intensified, much to Pepys's and Coventry's distress. Rupert and Albemarle, like most naval officers, especially of the cavalier
and gentleman sort, had long been unhappy with the off-hand treatment they received from the administrators. These, in turn, found the officers arrogant and unruly. Now the commanders-in-chief and
their clients, Sir Frescheville Holles, Holmes and others, might strike back, especially after the Medway disaster. In addition, Holmes in the winter of 1666/1667 had revived the quarrel with Sir Jeremy
Smith (possibly even fighting a duel with him), which was only ended when the latter took Sir William Penn's place on the navy board (which again Holmes had hoped would be his) in December 1668.
After peace was concluded, Holmes intensified his hold in the Isle of Wight by buying the governorship from Lord Culepeper. This put him in responsibility of the defences there(Sandown, Carisbrooke
and Yarmouth Castles, but also gave him access to the very lucrative vice-admiralty of the Isle of Wight, Newport and Hampshire, with two-thirds of the value of all prizes taken there due to him. In
addition, in October 1669, he was elected M.P. for Winchester, generally supporting the Crown in Parliament.

The third Dutch war

Among the preparations for provoking the Dutch into yet another war, was the appointment of Holmes as senior officer in Portsmouth, commanding a powerful squadron and the flagship St Michael, a
first-rate of 90 guns. Holmes immediately pressed for the capture of a large number of Dutch ships, using English harbours under foreign colours; but the government tiltillated until the opportunity was
gone. On 13 March 1672, he finally got permission to attack the homeward-bound Dutch Smyrna convoy. For two days, the English squadron fought a veritable battle with the armed merchantmen and
their escorts, suffering damage out of proportion to their gains, half a dozen prizes only one of which seems to have been one of the rich Smyrna ships. Accidentally, Sir Edward Spragge's squadron,
returning from the Mediterranean, had passed the scene immediately before the engagement. For unknown reasons, Spragge did not join the attack nor was invited by Holmes to do so, which gave rise
to new mutual suspicions. A few days after the fight war was declared and flags handed out. Holmes did not receive one, which may have had to do with the limited nhumber of posts available due to the
white squadron this time consisting of the French fleet. Accordingly, Holmes fought in the ensuing battle of Solebay as a mere captain in the Duke of York's squadron. The battle, the fiercest in De
Ruyter's memory, claimed the lives of H.'s friends Holles and Sandwich, and forced the Lord High Admiral to transfer his flag twice, from Prince to Holmes's St Michael and from that to London. With
Sandwich dead, a new flag officer had to be appointed, but Holmes's legitimate claims were again disregarded - for the last time. After the end of the 1672 campaign, Holmes did not get another

Henry HOLMES Mary HOLMES
Born: c. 1678
Born: c. 1660 o .
Occup: Lieutenant-governor of the Isle of Wight Died: [fJ] 'V_la; 1760 in Yarmouth, Isle
Died: 18 Jun 1738 | o] ng t
Age: 78 Age: 82

Note: Mary was an illegitimate child,
her father never having married. She
was the latter's only child. As had
been her father's wish, she married
Henry Holmes, the son of his elder
brother Colonel Thomas Holmes of
Kilmallock, Co. Limerick.

Note: He was the son of Thomas Holmes of Kilmallock, co. Limerick and became a major in the Army.

He was appointed Captain of Hurst Castle on the Isle of Wight from 1683 to 1714. He was a Member of Parliament for Yarmouth (Isle
of Wight), England from April 1695 until 1717. He quarreled in the House of Commons with John Cultts, 1st Baron Cultts in 1697,
accusing Cultts of discharging militia officers in Yarmouth, Isle of Wight who had voted against Holmes' rival, Cutts' brother-in-law
John Acton. He was also Lieutenant-Governor of the Isle of Wight from 1710 to 1714.

Catherine LEIGH Thomas HOLMES

Died: [J] 4 Mar 1784

Thomas TROUGHEAR

Born: 6 Sep 1681
Occup: Vicar of Carrisbrooke with

Anne PLAYER

Born: 5 Feb 1695
Marr: 1727

Elizabeth HOLMES

Born: 1696
Died: 1788

Born: 1699 in Yarmouth, Isle of Wight
Occup: Governor of the Isle of Wight

Northwood Age: 92 Died: [J] Jul 1764 His age: 28
Marr: 1724 in Thorley, Isle of Wight Age: 65 Her age: 32

His age: 43 . S g g g g g - g g g Died: Sep 1743

Her age: 28 Note: An indication of the corruption which existed on the Isle of Wight was the election of Benjamin Leigh as Mayor for the year 1763. Only two Burgesses were present at the meeting, Leigh and Age: 48
Died: 17629 : the retiring Mayor, Thomas Lord Holmes (Sir Robert Holmes grandson). The plague on the front of the Town Hall commemorates this election. In the following year the same two changed places ge:

and Thomas Lord Holmes became Mayor again.

Age: 81

In 1752 The Holmes Trust was set up by Thomas Lord Holmes in memory of his son. Small amounts of money are distributed annually on 11th July to poor people in the town and the ceremony is
held in the church to this day.

In 1763 The Town Hall, originally known as the Guildhall, was rebuilt by Thomas Lord Holmes. Date of original unknown--Market house (plain brick building) recorded there 1706.

In 1764 Thomas Lord Holmes, Governor of the Island, died and his house, adjacent to the Castle, became the George Inn.

From Parliamentary Records:

During the first ten years of this period Yarmouth was controlled by Thomas Holmes (created in 1760 Baron Holmes in the Irish peerage), and managed by him on behalf of Government. There
was an anti-Holmes party in the Isle of Wight, headed by Sir Thomas Wortley and Lord Carnarvon; and when Holmes died in July 1764 they hoped to take over from him. But the appointment of

governor of the Isle of Wight was given to Hans Stanley (g.v.), who was committed to neither side. Stanley wrote shortly after his appointment; 1

"I think | see very clearly that the governor of the Isle of Wight in elections is but a secondhand interest; either party will be glad to make some sort of terms with him in order to procure favours for
their friends, and perhaps it would not have been ill policy to adopt the Irish maxim of joining with the strongest after they had first settled that point amongst themselves".

At Yarmouth after Holmes's death there was a division of interests between the Rev. Leonard Troughear Holmes, Lord Holmes's nephew and successor, and Lord Holmes's brother-in-law,
Barnabas Eveleigh Leigh; but this was soon composed by each agreeing to return one Member.' Holmes then offered his interest in the Isle of Wight to Administration, and Stanley advised
Grenville to accept.

Holmes worked with each successive Administration, and at the general election of 1768 he had Government support in the attack made upon him by the Worsley-Oglander-Jervoise Clarke party
in all three Isles of Wight constituencies. At Yarmouth Holmes's candidates were defeated, but returned on petition; and before the general election of 1774 Holmes and Jervoise Clarke came to

Thomas TROUGHEAR Henry TROUGHEAR Benjamin LEIGH Mary TROUGHEAR Robert TROUGHEAR Leonard Troughear HOLMES Elizabeth TYRRELLL John TROUGHEAR Thomas DICKINSON Elizabeth TROUGHEAR Henry HOLMES
Occup: Lieutenant Governor of the Born: 1725 Marr: 8 Sep 1748 Born: [J] Jan 1726 Born: 2 Mar 1730 Born: 24 May 1731 Born: c. 1735 Born: 28 Feb 1733 Born: 31 May 1736 Born: 1746

Isle of Wight, Colonel in the Died: 1752 Her age: 22 Died: 1 Oct 1748 in Havannah Occup: Clergyman Marr: c. 1759 Died: 6 Mar 1769 Died: 1751

Army Age: 27 Age: 18 Died: 18 Jan 1804 in Newport, Isle of Wight His age: 28 Age: 32 Age: 5
e Note: He was a captain in the army Note: He was killed in action off the PR T Died'l—llir l\?l?ie:lzglo in Newnort. Isle of
Note: He died without issue, killed at in Ireland in Irwin's regiment. Havannah Note: Last Lord Holmes. The Rev. Leonard Troughear subsequently took his mother's name Holmes. He was created Baron Holmes 4/3/1798. Leonard Troughear had succeeded to the .Wi ht Y port,
the seige of Havannah. title of Lord Holmes when his mother's brother died. Agg' 75

From Parliamentary Records:

During the first ten years of this period Yarmouth was controlled by Thomas Holmes (created in 1760 Baron Holmes in the Irish peerage), and managed by him on behalf of Government.
There was an anti-Holmes party in the Isle of Wight, headed by Sir Thomas Wortley and Lord Carnarvon; and when Holmes died in July 1764 they hoped to take over from him. But the
appointment of governor of the Isle of Wight was given to Hans Stanley (g.v.), who was committed to neither side. Stanley wrote shortly after his appointment; 1

"I think | see very clearly that the governor of the Isle of Wight in elections is but a secondhand interest; either party will be glad to make some sort of terms with him in order to procure
favours for their friends, and perhaps it would not have been ill policy to adopt the Irish maxim of joining with the strongest after they had first settled that point amongst themselves".

At Yarmouth after Holmes's death there was a division of interests between the Rev. Leonard Troughear Holmes, Lord Holmes's nephew and successor, and Lord Holmes's brother-in-law,
Barnabas Eveleigh Leigh; but this was soon composed by each agreeing to return one Member.' Holmes then offered his interest in the Isle of Wight to Administration, and Stanley advised
Grenville to accept.

Holmes worked with each successive Administration, and at the general election of 1768 he had Government support in the attack made upon him by the Worsley-Oglander-Jervoise Clarke
party in all three Isles of Wight constituencies. At Yarmouth Holmes's candidates were defeated, but returned on petition; and before the general election of 1774 Holmes and Jervoise Clarke
came to an agreement to return one Member each.

Edward RUSHWORTH Catharine HOLMES

Born: 17 Oct 1755 Born: 1765
Occup: Churchman, Member of Parliament Died: 9 Dec 1829 in Bowcombe
Marr: 28 Aug 1780 in Calbourne, Isle of Wight Cottage

His age: 24 Age: 64
Died:i%rggte.lé% Note: 2nd daughter

Age: 61

Note: Edward Rushworth of Freshwater House, Isle of Wight.
Edward, was without a break the MP for either Newport or Yarmouth from 1784 until 1797.

Edward Rushworth was a Founders' Kin Scholar of Winchester College (and a Fellow of Trinity College, Oxon). He took Deacon's Orders in the Church, and was afterwards MP for Yarmouth, Isle of Wight,
and Recorder of Newport. He built Farringford and resided there (it is now the residence of Lord Tennyson). He was also afterwards MP (1784 onwards) for Newport. On his election the unsuccessful
candidate, Mr. John Harrington, petitioned the House against the validity of his return on the ground of his being in Holy Orders. A Select Committee was appointed to consider it, and reported that Mr.
Rushworth had been "duly elected to serve in this Parliament". Afterwards, in order to get rid of Horne Tooke, an Act was passed disqualifying all the clergy of the Church of England from sitting in the House
of Commons. This Act took effect in 1802.

Note:

Note: Obituary in The Gentleman; s Magazine, Vol.88 Part 1, 1818.

EDWARD RUSHWORTH, ESQ. b. At Yarmouth, Isle of Wight, Edward Rushworth, esq. of Farringfordhill, and mayor of Yarmouth. He was seized with apoplexy while sitting on a bench, conversing with a
friend, on the Quay at Yarmouth; a medical gentleman was on the spot, who bled him, and caused him to be carried to the George Inn, where he lingered from Monday till Wednesday, when he expired. The
death of this truly respectable gentleman excited a sensation of the deepest regret in all who had the pleasure of knowing him. Mr. Rushworth was many years representative in Parliament for the Boroughs of
Yarmouth and Newport, and was much esteemed for the independence of his character and for his intellectual endowment!;. He was a gentleman of pure and virtuous principles, steadily and zealously
attached to the Establishment in Church and State, and eminently distinguished for a sense of duty in every relation of life. He was an intelligent and useful Magistrate, a good father, an affectionate husband,
a kind master, and a firm friend:j2 On the day of his funeral the shops and private houses in the town were closed (a circumstance, sufficiently expressive to mark the estimation of his high character). In the
immediate neighbourhood of his late residence, his death is an event which will be long and deeply lamented, and by it the community at large have lost the benefit of a valuable example. Mr. Rushworth
married the Hon. Catherine Holmes, daughter of the late Lord Holmes, by whom he had a large family. His son and heir is married to a daughter of Sir Everard Home; one of his daughters married to Col.
Murray, Deputy-adjutant-general in Ireland, and another to Sir John Pringle Dalrymple, bart.; and he was father of the late gallant Capt. Rushworth, of the Barbadoes frigate.

Catherine RUSHWORTH James Patrick 2 MURRAY Elizabeth RUSHWORTH Holmes Jervoise RUSHWORTH Edward RUSHWORTH John Pringle DALRYMPLE Mary RUSHWORTH Charles Powlett RUSHWORTH Mary Elizabeth UNK unk RUSHWORTH Jane RUSHWORTH Leonard RUSHWORTH Henry RUSHWORTH Anne RUSHWORTH Margaret RUSHWORTH unk RUSHWORTH
Born: 16 Nov 1781 Born: 21 Jan 1782 in Leghorn Born: 15 Oct 1783 Born: 26 Sep 1785 Born: 11 Aug 1787 Born: 28 Feb 1778 Born: 27 May 1789 Born: 23 Feb 1791 Born: 21 Nov 1792 Born: 31 Oct 1793 Born: 19 Jul 1796 Born: 28 Apr 1798 Born: 9 Feb 1800 Born: 20 Feb 1802 Born: 2 May 1804
Occup: Major-General in the Army Died: 15 Nov 1865 in Benowen, Ireland Occup: Colonel in the Army . . : Died: 21 Nov 1792 Occup: Lieutenant in the Indian Died: 2 May 1804
Marr: 31 Jan 1803 in Freshwater, Isle of Wight Age: 82 Marr: 20 Dec 1807 in Freshwater g_ortAel.RDALRYMPLE, EARL OF Il\:l)eteéf \?\;i‘;?]rtnzizgr?g'mh’ Yarmouth, Age: 0 ArmyS Age: 0
:IesrzggZ' zl]é Note: Elizabeth Rushworth had two sisters Mary, Lady Dalrymple (H:ihsuzgcgr;' 29 Note: The child was stillborn D'ed'A‘];éllgllg 1y [ete) Note: The child was stilllborn
They Wére married by the Revd. Benjamin Holmes, Rector of Freshwater Church and Miss Jane Rushworth. Many sketches by J_ane survive in an Her agé' 18 (i) James, who became Sir James In memory of Edward Evgrard ’
Died: 5 Dec 1834 in Killenure House. near Athlone ! old scrap book. Lady Dalrymple in her lonely widowhood begged : _ Dalrymple, Rushworth DAV, A_MG, Lieut. Note: Surname
.Age' 59 ’ her niece and goddaughter Mary Joanna Harvey (nee Murray) to Note: He succeeded his brother as fourth Baronet ; born 4 January 1777 Governor of Jamaica, edest son of Rushworth
: make her home with them at Purbrook Heath house. A copy of fifth baronet in 1800 ;1 he Charles Powlett and Mary Elizabeth Firstnames  Henry
Note: James Patrick Murray was the eldest son of the Hon. General James Murray. He was born in Leghorn Italy while his father was Lt. Governor of Minorca. The British Garrison on Minorca was under siege from French and Spanish forces and his mother, her letter headed 'Memorial to William and Johanna' is in the succeeded his uncle, Lord Hailes, in Rushworth of farringford, Freshwater,
the former Ann Witham, was evacuated from the island to safety as she was expecting his imminent birth. Italy was the nearest friendly country. family records. ' She remained there for 9 years until her death in the born August 23rd 1818, died August Rank/ occupation
1865. Apparently she was a very cultivated lady who was widely Baronetcy 1792, and was drowned in 10th 1877 at Shortwood, Jamaica, Lieutenant
Cordelia, General James' first wife, had died on 16th June 1779. Quite soon afterwards,1st June 1780, he married Ann Witham, a girl of only 19, who had just lost her father, (Abraham Witham, H.M.Consul to the Island of Majorca). General James Murray was travelled having accompanied her husband on trips to Italy and the and Amelia Adelaide his wife, Unit HMS
51 years old at the time. Their first child Cordelia, (JPM's elder sister) was born in Majorca on 16th March 1781. Spain while he was in the Army. The portrait of her husband Sir wreck of the Earl Talbot, October daughter of Horatio Nelson de Les Liverpool
John Dalrymple came from Purbrook and remains in the family. 1800. Derniers Edqr. of Vaudreuil, Lower Death date Jul
French and Spanish forces began the siege of Majorca on 17 August 1781 and 2 days afterwards it was decided that Mrs Murray, her baby daughter and two other officers' wives would be evacuated. The account of her escape, as told by her granddaughter in Mary Dalrymple must have spent the first years of her married life (ii) John Pringle, born 28 February Canada, died August 20th 1867. 1819
1877, is as follows: - in Edinburgh as she compiled a " Compendium of the most 1778 ; 2 died This tablet is erected by their Place of death
useful and approved recipes in the most laudable art of cookery” 1829. 3 He was a colonel in the daughter Rosamond Linda, wife of Trincolmalee
"My grandmother and the wives of the officers of his staff made their escape in an open boat in the midst of the night. Through the presence of mind of my grandmother, the boat was enabled to pass through the French and Spanish fleets, she repeating the which has also survived and is signed by her "Mary Dalrymple, Army, and revd. Cecil Evan Smith, Rector of Source
parole in the Spanish language with calmness and being, like the other ladies, wrapped in a large military cloaks". January 1808, Edinburgh." succeeded his brother as fifth Titsey, Surrey. Also in memory of her Gentleman's Magazine
Baronet in 1800. brother, Charles Edward Rushworth, Date 1819
Although we know that General Murray did manage to maintain some sort of communication with Leghorn, Ann must have been a pretty cool young lady if, with the baby girl in her arms and another child on the way, she managed all this and a 500 miles sea Sir John Pringle Dalrymple Bt. Was the second son of John D. a He married, at Freshwater Church, Midshipman HMS Agincourt, born Suppl. Part Il
journey from Minorca to Leghorn in an open sailing boat. merchant and Lord Provost of Edinburgh, and of Ann Pringle. He Isle of August 6th 1859, accidentally Page number 638
was born 1778. He had a distinguished military career and Wight, 28 December 1807,* Mary, drowned in Besika Bay, December Detail At
According to Lady O'Donnel's account "soon after they landed at Leghorn, she was taken ill and when the little boy was born he was apparently dead, but his mother entreated that he should immediately be put into a warm bath. She had dreamt that he was became a Maj. General. He succeeded to the Baronetcy on the second 21st 1877 while saving the life of a Trincomalee, from the bite of a dog,
born dead and that thus, through the mercy of God, he was restored to life". death of his elder brother, James in 1800. On his retirement he daughter of Edward Rushworth of member of the crew. Lieut. Henry Rushworth, of his
settled at Lymington in Hants and died in 1829. Farring- Majesty's ship Liverpool, youngest
It seems that after they arrived in Leghorn they moved in fairly high class circles. JPM's godfather was the Grand Duke of Tuscany who was the son of the Emperor Francis | and Maria Theresa, and the brother of Marie Antoinette. The Grand Duke himself don Hill, in the Isle of Wight, by the son of the late Edward Rushworth,
became Holy Roman Emperor as Leopold Il in 1790. Elizabeth was born about twenty mintures past seven am. Her Hon. esq. of Farringford Hall, Isle of Wight.
sponsors were captain Christian, Mrs. Holmes and Mrs. Worsley Catherine Holmes, daughter of Lord
JPM was probably brought up at Beauport, his father's estate in Sussex, but there is no record of his schooling. His father died when he was only 12 years old in 1794. On Gen. James's death, part of the Beauport Estate reverted to the Collier family and part (her aunt). Holmes. 6
sold to provide for his widow and daughters. Like his father JPM was destined for an army career and at the age of 14, in 1796, he was commissioned Ensign in the 44th Regiment . Note:
In 1797 he was promoted lieutenant and was employed on regimental duty until 17th May 1780. He was then appointed ADC (Aide de Camp) to General George Don (Maria Murray's husband) with whom he served until June 1799. He then joined his relation

Lieutenant General Sir James Pulteney Murray and served as his ADC during the campaign in North Holland.

The French had invaded and overrun Holland, renaming it the Republic of Batavia. It was in this war that the Dutch fleet, lying frozen in the Zuider See, was captured by French cavalry. In 1799, Pitt decided that unless Britain made some gesture and opened
up a second front, the Austrians would make a separate peace with France. He therefore made a pact with Russia that a joint expedition should be launched against the low countries, Britain to supply 30,000 troops and Russia 16,000. To ensure success the
Grand Old Duke of York was made commander in chief and his three divisional commanders were Abercrombie, Pulteney and Dundas. In spite of an unfavourable report by Abercrombie, it was decided that the expedition should land in the Helder area and
drive south to Amsterdam. Landing in the Helder was not very difficult, but the Russian contingent soon proved unreliable and the British got bogged down amongst the dykes and canals. So an armistice was arranged whereby both sides agreed to exchange
prisoners and Britain evacuated her army.

Although, as a lieutenant, JPM cannot have played in important part in this campaign he certainly took part in several actions and according to reports, General Pulteney enhanced his reputation by the resource and skill which he displayed. JPM saw active
service on the 27th August, the 10th & 19th of September, and the 2nd & 6th October 1799. Clearly he did quite well as he was appointed Commanding Officer of a company in the 9th Regiment on the 26th December 1799.

The following year Pitt decided to send an expedition to Ferrol in northern Spain. Raids such as these had earlier been described as ' breaking windows with guineas. General Pulteney was put in command and landed on the 25th August 1800. On the next
day General Pulteney, having surveyed the fortress, held a staff conference and advised that it was far too strong to be assaulted with any chance of success, so he re-embarked his men. For his conduct he was the subject of a motion of censure in the House
of Commons, in which Pitt spoke against him, but to which he replied vigorously and was finally exonerated. Murray had again accompanied him on this abortive expedition as his ADC.

At the Peace of Amiens in 1802 JPM was placed on half pay .

It was about this time that he went to the Isle of Wight . Why he gave up his military career at this point is a little bit of a mystery. When the Peace of Amiens was signed in 1802 he was aged 20, had already had some six years military service and must have
decided to abandon a military career and take up politics. He may have become disenchanted with the idea of a military career , having seen unsuccessful commanders arraigned before Parliament or courts martial for lack of success. Austria had made peace
with France, Napoleon had won the battles of Marengo and Hohenlinden, the war had reached a stalemate and people had begun to get war weary . Perhaps there was a vacant parliamentary seat going cheap at Yarmouth. Perhaps Edward Rushworth fixed
him up, encouraged marriage to his daughter Elizabeth and even gave her some land at Farringford Hill for the couple to build themselves a home. In any case he married Elizabeth Rushworth, the daughter of Edward Rushworth and granddaughter of Lord
Holmes, and entered Parliament as MP for Yarmouth on the 8th July 1882 at a general election. His parliamentary career was extremely brief, however, for on the 25th February 1803 someone else was returned in his place. He had resigned his seat accepting
the motion to assume the office of Steward of the manor of East Hendred. Between his election and his resignation the House only sat in the period 16th November to 29th December 1802 and from the 3rd February 1803. He was thus effectively a member for
little more than seven weeks.

However war broke out almost immediately and JPM went off to the newly founded Royal Military College at High Wycombe (later moved to Sandhurst) and on 18th May 1803 was gazetted to a company in the 66th Foot (the Royal Berkshire Regiment). During
the next six years the regiment were on garrison duty in Ireland and their various moves may be followed in the history of the Berkshire Regiment. In spite of the fact that the Act of Union had just been passed and that St Patrick's cross had been added to the
Union Jack, that country was still unsettled. A few years earlier there had been two French landings and the National rising had been defeated at the battles of the New Ross and Vinegar Hill. Pitt tried to include Catholic emancipation as part of the terms of the
Union, but George Il had refused to sanction such a clause (which might later have saved much unrest and bloodshed) because he considered it contrary to his coronation oath.

While stationed in Ireland the Murrays had three children who survived, a daughter and two sons. They were privately baptised in Ireland and each later publicly christened at Freshwater Church in the Isle of Wight - so they moved fairly often between Ireland
and England.

Whilst in Ireland the regiment had been alerted that they might be sent abroad and there was speculation as to whether it would be to the East Indies, to South America or Ceuta (see the letters sent by JPM to his wife during this period - they are rather sad in
that Elizabeth was unable to see her husband despite being in (a different part of) Ireland herself at the time, very heavily pregnant and with no idea where JPM would be sent next or when she would next be able to see him; the situation was even more
poignant in hindsight as he would shortly sustain the injury which altered the course of his whole career). Actually they landed in Portugal in April, about the same time as Arthur Wellesley and on the 12th May 1809 they played an important part in the passage
of the river Douro (see separate account of this).

Marshall Sault had entrenched himself on the north bank of a broad river in the town of Oporto and had kept a strong reinforcements on his right wing for fear Wellesley might attempt a landing by sea in his rear. Wellesley found some unguarded wine barges
and a scuttled ferry boat upstream and, round a bend of the river, out of sight of the French, pushed over 30 men of the Buffs, who immediately occupied a convent. The Berkshire Regiment under Murray were then sent over to reinforce them. During this
diversion the townsfolk in Oporto started to riot at and the Worcesters and the Guards crossed the river. The French retreated in confusion leaving behind their artillery and stores.

It was during the fierce fighting to retake the convent that JPM received the severe wound which ever after impaired his health and deprived him of the use of his right arm. According to his daughter, "his right elbow was shattered in the battle, the arm was on
the point of being amputated, when Sir Arthur Wellesley came into the hospital and stopped the operation. However the arm was always useless". According to the official records of the Berkshire Regiment in the glorious fight at the seminary the 66th lost
Major Murray and Captain Benning, both seriously wounded. The brigade was thanked on the spot by the Commander in Chief himself. In 1814 the Regiment received the battle honour 'Douro’ for this action.

On the 25th May 1809 JPM was promoted Lieutenant-Colonel and subsequently employed in the Quarter Master General's Department in Ireland. On the 2nd November 1809 he was appointed Lieutenant-Colonel of the 5th garrison Battalion. From 1811 to
1819 he was assistant Adjutant General in Ireland and stationed at Athlone and on the 12th August 1819 he received the brevity of Colonel .On the 22 July 1830, he was promoted to Major-General, and was created a Companion of the Bath on the first
creation of that class of order.

He died in Ireland at his home Killenure House, near Athlone after a few days' illness, in his 53rd year "greatly lamented by his family, and sincerely regretted by his relatives and friends " . An Irish newspaper describes the accident leading to his death as
follows: "....the circumstances attendant upon the death of General Murray are rather of a tragic nature and afford a convincing proof of the finest feelings of human nature and the most humane and sympathetic dispositions are merely allied to or associated
with courage and native bravery. He caught cold from his exertions in endeavouring to recover the bodies of two fellow officers who met with a watery grave on their way back to their barracks from his house".

JPM and Elizabeth had six sons and six daughters.

Elizabeth Murray, nee Rushworth, survived until 15th November 1865, when she died at Rossanna House, and was buried in Benowen churchyard. She was descended from two important families in the Isle of Wight. Records of the members of Parliament for
Yarmouth, which was a pocket borough, show that you had either to be a Holmes, a Rushworth or a Jervoise! Elizabeth's mother Catherine, born in 1725, was the daughter of the 2nd Lord Holmes, whose family name was Troughear. The story starts with a
gentleman who began life under the name of the Reverend Leonard Troughear. By 1763 this fellow was thoroughly involved in local politics and borough-mongering as Sir Leonard Troughear Worsley Holmes (having taken his mother's maiden name). In 1797
he became Lord Kilmalloch in the county of Limerick and he died in 1804. When his daughter Catherine (1765 - 1829) married Edward Rushworth at the tender age of 15 he gave her some land in the neighbourhood of Freshwater. Thereafter Edward
Rushworth seems to have been described as "of Freshwater House" (this was possibly on the site of what is now described as Manor Farm). In 1790 Edward Rushworth added to his property by purchasing various fields from a Mr William Bowman of Brook, a
neighbouring hamlet not far from Farringford .

It seems that when Elizabeth Rushworth married JPM they were given land on which to build a house by her father Edward Rushworth. This house was called Farringford Hill. When JPM went to Ireland with his regiment they clearly left some bills behind,
possibly for completing the house. Edward Rushworth wrote to Thomas Sewell of Newport, Isle of Wight, as follows: "I am greatly hurt by receipt of your letter respecting the taxation of costs. | have repeatedly written to Murray on the subject and his answers
were not at all satisfactory. | shall again write to Col. Murray and press the subject very warmly, adding that if he does not think proper to pay the costs, | shall make the satisfaction from my own purse, which has already undergone privations". The story is
confirmed by Lizzie Harvey ( JPM's granddaughter) who stated in a letter that her grandfather began building Farringford "which was considered very foolish of him owing to his financial circumstances". She maintained that Elizabeth's father took the building
off his hands and finished it. She also believed they had a lawsuit. Farringford Hill was sold on Edward Rushworth's death to a family called Middleton, who probably later sold it to Alfred, Lord Tennyson. Lord Tennyson later extended the house and renamed it
Farringford House .

Note:

Note:

Itis unlikely that James Patrick Murray took part in the festivities following the armiy's success at Douro. His arm had been completely shattered. In fact, it was on the point of being amputated when the Duke of Wellington interceded and demanded the arm be
saved. However, it was thenceforth completely useless, and Murray always had to carry it in a sling, as the portraits of him by Sir George Don show.

Some of Murray's letters to his wife Elizabeth, who was from a well-known family in the Isle of Wight, survive. They date from just before and just after the passage of the Douro, and acquire a particular poignancy given the injuries that were inflicted on Murray
in that battle: immediately before the regiment was sent to Portugal, Murray had no idea where or when they would next be sent. Elizabeth ("Betsy") was then staying fifty or so miles away in Limerick, and is most anxious to see her husband. He replies with
great affection, but rejects the possibility as impractical, since she might arrive, after a substantial journey, only to find that the regiment has just left or is about to leave; then, they would be in a worse situation than now, he says. The letters give a lot of detail
about the speculation which was rife in the regiment about where they will next be posted, and give an insight into how insecure the world of a military officer was, especially in those days of colonial expansion, where the army was deployed all over the world -
for example: "...your surmise respecting the battalion on a draft going to the West Indies is not correct, as you will see in the letter which | wrote to you yesterday, that we do not pack our heavy baggage, we are to go in the lightest possible order and camp
equipage is to be delivered to us today; | am convinced we are going either to Cadiz or Cueta - General Sherbrooke's expedition is driven into Cork entirely and an officer of the 88th, Mr McCarthy, who belongs to it, came on shore this morning to see his
brother, who is in this regiment. He says that the orders were yesterday that we are to join that expedition...", and so it goes on. Then, a few days later: "I have nothing new since last night, we are all in the same uncertainty, the report is now that we are not to
join Shellbrooke's expedition, but that they are to sail immediately and that we are to go as was first mentioned under Beresford, one report is to Cueta, and the other is to South America, the former destination | believe to be the true one, as if we were
destined for South America we should receive more than two months pay in advance...."

Clearly, though, the couple are very much in love and missing each other. Itis particularly touching that they are so close, relatively, and yet unable to be together, considering that he is to get a posting abroad in the near future. Murray's letters finish with real
outpourings of feeling: "I must now, my ever dearest Betsy, conclude. God Almighty bless, preserve and protect you, my dear Catherine, James and little Pulteney, and kiss them all a thousand thousand times for me and believe me to be ever your most
sincerely and truly affectionate husband". Sometimes he refers to his second son as "pretty Pulteney": it is interesting to note that, unlike his father and grandfather, and unlike his son and grandson, "pretty Pulteney" did not have a successful career in the
army: maybe he was a little too pampered.

On the subject of James Patrick's 12 children, it is extraordinary that he got the time and opportunity to be so fecund, given the amount of time he spent away from home!

James Patrick's last surviving letter is after Douro, when he was still suffering badly from his shattered arm. The letter in full goes: "Thank God | am safely arrived in the Island - | landed at Ryde this morning and have suffered so much both in the boat and the
hack chaise, that | find it impossible to come on to Farringford this afternoon- so much as | wish it. | beg therefore you will request Mr Rushworth to let you have the carriage to come over and we will return with you tomorrow. Do pray come - Sir H. and Lady
Holmes are both extremely kind and request you will come - | cannot write more; God bless you all, remember me most affectionately to Mr and Mrs Rushworth and all, and believe me..."

Note:

Note: Obituary in the Gentleman's Magazine June 1835

MAJOR-GEN.. J. P. MURRAY, C.B.

Dec. 5. At Killeneure, near Athlone,

In his 53d year, Major-General James

Patrick Murray, C.B.

This gallant officer was the only son of General time Hon. James Murray, (fifth Son of Alexander fourth Lord Elibank,) distinguished by his persevering defence of Minorca in the years 1781.82. It was at that period that the subject of this notice was born, on the
21st Jan. 1782, at Leghorn, to which city his mother had retired from the siege. She was Anne daughter of Abraham Whitham, esg. the British Consul-general at Majorca. He was educated at Westminster School; and, having determined to follow his father's
profession, obtained an Ensigncy in the 44th regiment in 1796, and in the following year was promoted to a Lieutenancy in the same corps. In May 1798 he was appointed Aid-de-camp to General Don, with whom he continued in the Isle of Wight until June
1799; when he joined his relation and guardian Lt.Gen. Sir James Pulteney, and served as Aid-de-camp to that officer during the campaign in North Holland. He was present in the actions of 27 August, 10 and 18th Sept. 2nd and 6th Oct. and was in one of
them slightly wounded. On Dec. 26, 1799, he was gazetted to a company, by purchase, In the 9th foot. He next accompanied Sir James Pulteney to the Ferrol, and was intrusted, by both the General and the Admiral in that expedition, with some important and
confidential transactions. At the general election of 1802 he was returned to Parliament as one of the Members for Yarmouth in the Isle of Wight; but vacated his seat in the following March. At the peace of Amiens he was placed on half pay; and after studying
for some time at the Royal Military Academy, was re-appointed to half pay in the 66th foot. In 1803 he espoused the amiable object of a long attachment, Elizabeth, eldest daughter of Edward Rushworth, esq. of Freshwater House, Isle of Wight, and
granddaughter of the late Lord Holmes, by whom he has left twelve children. In Feb. 1804, he obtained by purchase, a Majority in the 66th, with which he was stationed in several parts of Ireland; and subsequently was appointed to the staff of that country as
Assistant Quartermaster-general at Limerick, which situation he relinquished in order to accompany his regiment on foreign service. With the same regiment he also served in Portugal; where, at the passage of the Douro, he received a severe musket wound,
which not only completely shattered and deprived him of the use of his right arm, but ever after impaired his general health. His gallant conduct, on this occasion, is honourably recorded in the public despatch of Sir Arthur Wellesley, who, shortly after he had
received the shot, came up to him on the field, and, taking him by the hand, said, -" Murray, you and your men have behaved like lions; | shall never forget you". On the 25th May 1809, Major Murray was promoted to the rank of Lieut. - Colonel; and on his
return home, he was employed in the Quartermaster-general's department in Ireland. From 1811 to 1819 he was Assistant Adjutant-general, stationed at Athlone. In 1819 he received the brevet of Colonel, and in 1830 that of Major General.

His death was occasioned by a cold caught in his humane exertions to save the lives of two young officers, who were drowned in the lake in front of his residence (see p. 220). He possessed an accomplished and a benevolent heart; and was characterized by
the highest honour, integrity, and worth.

P220 - Drowned by the upsetting of a boat on the Upper Shannon, near Athione, Ensigns James R. Byers and Win. J. Kerr, (see p. 110), both of 1st regt.




